
فغانيمربیمیشود!
عليرضا فغاني، داور بين المللي كشورمان 
پس از موفقيت در عرصه داوري جهان و 
حضور در ديدارهاي بزرگي چون فينال 
المپيك، فينال جام باشگاه هاي جهان و 
رقابت هاي جام جهان��ي حالا قصد دارد 
وارد عرص��ه مربيگري ش��ود. فغاني به 
همراه جمعي از فوتباليست هاي نامدار نظير سيدمهدي ابطحي، 
حامد كاويانپور، سيدمهدي سيدصالحي و حسين آشنا در كلاس 
درجه C مربيگري حاضر شد، كلاسي كه مدرس آن اميرحسين 
پيرواني است. به نظر مي رسد حضور و موفقيت در عرصه مربيگري 
جزو برنامه هاي ويژه اي باشد كه فغاني براي زندگي فوتبالي اش 
بعد از جام جهاني 2018 روسيه مدنظر دارد، برنامه اي كه فغاني 

حتماً با هدف موفقيت و رشد آن را در نظر گرفته است.

هيچمشكليباحجابندارم
حفظ حجاب هي��چ منافات��ي با ورزش 
قهرماني ندارد. اي��ن واقعيت اگر از زبان 
يك بانوي ورزش��كار ايراني و مس��لمان 
مطرح شود شايد چندان رسانه اي نشود، 
اما وقتي از زبان يك بانوي غيرمسلمان 
بيان مي شود، آن وقت بعد تبليغاتي پيدا 
مي كند. ولادنيكا اراك، بازيكن تيم بسكتبال بانوان پالايش نفت 
آبادان مي گويد: »هيچ مش��كلي با حفظ حج��اب در زمان بازي 
ندارم، البته در ابتدا برايم سخت بود، اما حالا بسيار راحت هستم. 
من سال قبل هم در نفت بودم و موفق شديم عنوان نايب قهرماني 
رقابت هاي باشگاهي را به دس��ت آوريم. الان دو هفته است كه 
دوباره به تيم برگشته ام و تلاش مي كنيم كه امسال بتوانيم عنوان 

قهرماني رقابت هاي ليگ را به دست آوريم.«

ورياگلنميزد»خدا«بودم!
برانكو ايوانكوويچ در آستانه كسب دومين 
قهرماني پياپي ليگ برتر با پرسپوليس 
س��خت مورد انتقاد قرار دارد. بيشترين 
انتقادها البته مربوط به شكس��ت دربي 
است. برانكو مي گويد: »سرنوشت ما در 
فوتبال به سانتي مترها بستگي دارد. اگر 
ضربه غفوري يك سانتي متر به سمت بيرون تير دروازه برخورد 
مي  كرد و بيرون مي آمد، من الان يك خدا بودم، اما توپ وريا گل 
ش��د تا من حالا تبديل به يك مربي به درد نخور شوم كه بايد از 
پرسپوليس برود. فوتبال همين است، ربطي هم به ايران ندارد. اين 
مسئله در همه جاي دنيا صادق است و با يك گل، يك شوت و يك 
حركت مربي محكوم مي شود، به خاطر همين است كه مي گويند 

ساك مربيان هميشه جلوي در آماده است.«

اهداي مدال طلا به موزه آستان قدس رضوي، 
مدال آوران وزنه برداري جهان را به آرزويشان 
رساند. بهداد س�ليمي و علي هاشمي سال ها 
منتظر فرصتي براي تحقق اي�ن آرزو بودند و 
چه فرصتي بهتر از روز تول�د حضرت فاطمه 
زه�را)س( براي رس�يدن ب�ه خادم�ي حرم 
ثامن الحجج)ع(. ورزشکاري که براي رسيدن 
به يک مدال بين المللي سال ها تلاش مي کند، 
قطعاً پوش�يدن پيراه�ن خادمي ح�رم امام 
رضا)ع( جايزه اي ارزش�مند برايش محسوب 
مي ش�ود، حتي ارزش�مندتر از مدال جهاني. 
ارادت ورزش��كاران ايراني به ائمه اطه��ار به امروز 
و ديروز خلاصه نمي ش��ود، سال هاس��ت كه قشر 
زحمتك��ش ورزش با توس��ل به اين خان��دان در 
كارزارهاي سرنوشت س��از خوش مي درخشند و 
آوازه درخشش خود را با عنايت اين خاندان به گوش 
جهانيان مي رسانند. مسابقات وزنه برداري قهرماني 

جهان در امريكا هم يكي از همين آوردگاه ها بود، 
جايي كه همه قدرت ها عليه كشورمان بسيج شده 
بودند، اما مدال زرين هاشمي و مدال برنز سليمي 
نقشه هايشان را نقش برآب كرد، همان مدال هايي 
كه به سختي به دست آمدند و حالا به موزه آستان 
قدس تعلق دارند و رداي خادمان حرم رضوي به تن 

دو پولادمرد ملي پوش نشسته است. 
    ارادتي تمام نشدني

هيچ چيز نمي تواند از ارادت قهرمانان و مدال آوران 
ورزش به اه��ل بيت ك��م كند. ملي پوش��ان در 
روزهاي��ي كه دست ش��ان به مدال نمي رس��د با 
همين ارادت هاي قلبي است كه روزهاي سخت 
را پش��ت س��ر مي گذارند و در روزهايي كه آوازه 
قهرماني شان همه جا پيچيده هم تمام موفقيت 
خود را مدي��ون مددهاي اهل بيت هس��تند. به 
همين خاطر اس��ت كه بهداد س��ليمي با شور و 
اش��تياقي مثال زدني مدالش را به آستان قدس 

رضوي هديه مي دهد و از محقق ش��دن آرزوي 
قديمي اش در پوست خود نمي گنجد: »اين مدال 
حاصل دسترنج سال ها زحماتم است كه دوست 
داشتم آن را به س��احت مقدس امام هشتم)ع( 
هديه كنم و اميدوارم ب��ا عنايت حضرت و دعاي 
مردم خوب كش��ورم باز هم بتوان��م پرچم ايران 
را بلند كنم و افتخارات ديگري بيافرينم. آرزوي 
چندين ساله ام محقق شد. اميدوارم امام رضا)ع( 
كمك كند تا بتوان��م در المپي��ك 2020 نيز به 
طلا برس��م و آن را هم به امام رضا)ع( اهدا كنم. 
مدتي به دنبال اين بودم كه مدال خود را به موزه 
آستان قدس رضوي اهدا كنم، اما هر بار مشكلي 
پيش مي آمد تا اينكه اين افتخار نصيبم شد تا در 
كنار س��اير ورزش��كاران مدالم را به موزه آستان 
قدس رض��وي تقديم كنم.« ب��ا اينكه ملي پوش 
س��نگين وزن تيم ملي وزنه برداري پيش از اين 
گفته بود پس از خداحافظ��ي از دنياي حرفه اي 

مدالش را به آستان امام هشتم)ع( هديه مي دهد، 
اما حالا سليمي روحيه دوچنداني گرفته و نه تنها 
قصد خداحافظي ندارد، بلكه به كسب مدال هاي 
بيشتر هم مي انديشد: »از حضور در بارگاه حضرت 
رضا)ع( واقعاً خوشحال هستم. اميدوارم اين كار 
توأم با خير و بركت و افتخارآفريني براي من باشد. 
خيلي خوش��حالم كه به آرزوي چندين ساله ام 
رس��يده ام. من يكي از مدال هايم را كه مربوط به 
مسابقات جهاني امريكا بود، اهدا كردم و اگر روزي 
براي هميشه بخواهم با وزنه  برداري خداحافظي 
كنم، مطمئن باش��يد تمام مدال هايم را به موزه 

امام رضا)ع( تقديم مي كنم.«
علي هاشمي، قهرمان 105 كيلوگرم وزنه برداري 
جهان پس از حضور در اين مراس��م و رسيدن به 
افتخار خادمي حرم امام رئوف، كسب مدال طلاي 
جهان و ايستادن بر سكوي قهرماني را هديه اي 
از س��وي ضامن آهو خواند: »آمدم اين مدالي را 
كه خود حضرت به من عنايت كردند به ايش��ان 
برگردانم. بسيار خوشحالم از اينكه توانستم دل 
مردم كشورم را شاد كنم، اين قهرماني را مديون 

دعاي خير مردم، حمايت و محبت آنها هستم.«
    الگوي جوانان

بدون شك رفتارهاي ارزشي ورزشكاران آنها را به 
الگوي خوبي براي جوانان تبديل مي كند. با اينكه 
در برخي موارد ورزش ايران اسير حواشي مختلفي 
مي شود تا جايي كه حاش��يه ها بيش از پيش در 
كانون توجهات قرار مي گيرد، اما هنوز هم هستند 
مدال آوراني كه حركت هاي معنوي ارزشمند را 
فراموش نكرده اند. اين همان نكته اي اس��ت كه 
س��يدمرتضي بختياري، قائم مقام توليت آستان 
قدس رضوي بر آن تأكيد ف��راوان دارد: » اين دو 
پهلوان در دو جبهه »ميادين ورزشي« و »مبارزه 
با نفس« قهرمان هستند. پهلوان عزيزمان علي 
هاشمي پس از كسب موفقيت و هنگام دريافت 
مدال طلا خانم��ي كه مدال را به گردن ايش��ان 
آويخت، قصد دست دادن با او را داشت كه آقاي 
هاش��مي از اين كار امتناع كرد. اين حركت قابل 
تقدير در حافظه تاريخ ثبت خواهد ش��د و براي 

همه جوانان كشور الگو خواهد بود.«
سيدنظام الدين موسوي، معاون ارتباطات و رسانه 
آس��تان قدس هم در اين مراسم گفت: »پهلوان 
خوبمان بهداد سليمي مي گفت دشمن اعتقادات 
مردم را هدف ق��رار داده و اي��ن حركت نمادين 
ما براي اين اس��ت كه به آنها بگوييم نمي توانند 
خدش��ه اي بر اعتقادات ما وارد كنند. پهلوان ما 
علي هاشمي هم مي گفت، هرچه داريم از ائمه)ع( 
داريم. چنين مراس��م هايي براي اين اس��ت كه 

الگوهاي جامعه به مردم معرفي شوند.«

پشيماني فوق ستاره برزيلي از حضور در پاريس
بارسايارئالمقصدبعدينيمار

پاريس، ش��هر رؤياهاي نيمار نبود و هزينه هنگفت پاري س��ن ژرمن 
هم نتوانس��ت او را راضي كند و حالا شايد داس��تان مهاجم 26 ساله 

پاري سن ژرمن خيلي زودتر از حد تصور به پايانش نزديك شود. 
    به پاريس برنمي گردم

زمان زيادي از حضور نيمار در پاريس نمي گذش��ت ك��ه زمزمه هاي 
بازگشت او به بارس��ا و پس از آن پيوستنش به رئال س��ر زبان ها افتاد 
و حالا هم نارضايتي هاي خود او ك��ه صراحتاً مي گويد ديگر به پاريس 
بر نمي گردد! نيمار تابس��تان پس از كش و قوس هاي فراوان از بارس��ا 
رفت و با رقم 222 ميليون يورو به گران ترين بازيكن دنيا تبديل شد، 
اما بعد از گذشت چند ماه، فوق ستاره برزيلي پي اس جي عنوان كرده كه 
قصد ندارد پس از بهبودي مصدوميتش به پاريس برگردد و اين شايد 
بهانه اي براي حضور در بين كهكش��اني ها باشد، مسئله اي كه البته در 
همان زمان جدايي او از جمع آبي اناري ها مطرح شد و بسياري بر اين 
باور بودند كه نيمار براي هموار كردن راه حضور به رئال است كه راهي 
پاري سن ژرمن شده و حالا بعد از حذف پي اس جي مقابل رئال در غياب 
نيمار، نشريه ABC مادريد مدعي شده كه نيمار به پدرش گفته است 
كه ديگر قصد بازگشت به پاريس را ندارد و از وي خواسته تا در سه ماه 
پيش رو، در جس��ت وجوي راهي براي متقاعد كردن الخليفي باش��د. 
اگرچه مدير قطري پي اس جي هيچ تمايلي به از دست دادن نيمار ندارد، 
اما اين بازيكن كه در بدو ورود با س��تاره هاي اين تيم به مشكل خورده 
بود، طي شش ماه حضور در جمع متمول هاي پاريسي هرگز نتوانست 

به محبوبيتي كه انتظارش مي رفت، دست يابد. 
    رأي نه هواداران رئال به نيمار

شايعه  پيوستن نيمار به جمع كهكشاني ها در حالي مطرح مي شود كه 
هوادارن اين تيم طي يك نظرسنجي رأي منفي اي به حضور نيمار در 
رئال داده اند. در حالي كه خوان گاسپارت، رئيس سابق باشگاه بارسلونا 
مي گويد نيمار مانند فيگو بزدل نيست كه راهي رئال شود، طرفداران 
رئال نيز با واكنش هاي منفي خود در يك نظرسنجي عدم رضايت خود 
را براي جذب اين بازيكن نش��ان دادند، آن هم در شرايطي كه گفته 
مي ش��ود رئالي ها نظر مثبتي روي اين بازيكن برزيلي دارند، اما نظر 
هواداران اين تيم چيز ديگري اس��ت. در همين راس��تا، سايت آس 
يك نظرس��نجي برگزار مي كند و از كاربران مي پرس��د آيا باشگاه 
اس��پانيايي بايد با مهاجم برزيلي قرارداد امضا كند يا نه؟! نتيجه 
نهايي اين نظرسنجي جالب توجه اس��ت. ۹6 هزار و ۷50 نفر در 
اين نظرسنجي شركت كردند كه 5۹/۷3 درصد مخالف حضور 
بازيكن پاري س��ن ژرمن در مادريد بودند و تنها 40/2۷ درصد با 
اين جا به جايي موافق بودند كه آمار قابل توجهي است، اما برخي 
ستاره هاي سابق رئال در روزهايي كه پيوستن احتمالي نيمار به 

اين تيم نقل محافل اسپانيايي شده از اين انتقال استقبال كردند. در 
برزيل اما برخي پا را فراتر گذاشته و ادعا مي كنند كه نيمار به طور حتم 
در آينده اي نزديك پيراهن رئال را برتن خواهد كرد، ادعايي كه بايد ديد 

مي تواند رنگ واقعيت به خود بگيرد!
    نيمار در هر تيمي مي درخشد

شايعه پيوس��تن نيمار به جمع مادريدي ها را زيدان پررنگ تر مي كند. 
در حالي كه نام نيمار به عنوان يكي از ترانس��فرهاي رئال مادريد برده 
مي ش��ود، زيدان س��رمربي مادريدي ها مي گويد كه اگر نيمار با 400 
ميليون يورو ترانسفر شود، تعجب نمي كند: »نيمار بازيكن بسيار خوبي 
است و مطمئناً در هر باشگاهي كه بازي كند مي تواند نمايش تأثيرگذاري 
داشته باشد و خودش را تطبيق دهد. او اين موضوع را ثابت كرده است. 
من در مورد بازيكني كه در ليست شاگردانم نيست، اظهارنظر نمي كنم، 
اما وقتي مي پرسيد آيا امكان دارد تيمي 400 ميليون يورو بابت نيمار 
پرداخت كند، تأكيد مي كنم چراكه نه. زماني رئال براي حضور من در 
مادريد ۷2 ميلي��ون يورو پرداخت كرد كه هم��ه آن را ديوانگي عنوان 
كردند، اما از آن زمان يك دهه و اندي گذشته و بي شك اين رقم ها مبلغ 
خيلي بالايي به حساب نمي آيد. حالا نيمار در صورتي مي تواند پاريس 
را ترك كند كه 400 ميليون يورو به پاريسي ها پرداخت كند و اگر تيمي 
حاضر شود اين مبلغ را بپردازد تعجب نمي كنم، چراكه وي توانايي بازي 

و درخشش در هر باشگاهي را دارد.«

جبههگيريهاعليهبرانكومنطقينيست
هجمه اي ك��ه عليه برانكو ب��ه راه افتاده، 
منطقي و منصفانه نيس��ت. بل��ه، دربي 
بازي مهمي ب��ود، اما قرار نيس��ت با يك 
باخت چشم روي همه چيز ببنديم و همه 
موفقيت ها را ناديده بگيريم. برانكو همان 
مربي است كه پرسپوليس را در بدو ورود 
از ته جدول به رده دوم رساند و با تفاضل 
گل كمتر از قهرماني بازماند، همان مربي 
كه فصل قبل عنوان قهرماني را پيشكش 
هواداران كرد و به نيمه نهايي ليگ قهرمانان آسيا رسيد و امسال هم با 
فاصله فاحشي از ساير تيم ها، در يك قدمي قهرماني دوباره قرار دارد. 
حال چطور ممكن است كه با دو باخت، از پروفسور و مرد همه فن حريف 
پرسپوليس به يك مربي پرايراد و اشكال تبديل مي شود. انتقاد خوب 
است و مي تواند باعث پيشرفت شود، اما انتقاد درست، منطقي و به جا. 
جدا از آن نمي توان از يك تيم انتظار داشت همه بازي ها را با برد پشت 
سر بگذارد و هيچ باختي نداشته باشد. گاهي روز، روز يك تيم نيست. 
پرسپوليسي ها در دربي نمي توانستند به درستي پاس بدهند، اما اين 
بدان معنا نيس��ت كه اين تيم پاس دادن بلد نباش��د؟ چطور مي توان 
بازي هاي قبلي پرس��پوليس را فراموش كرد. مي گويند دست برانكو 
براي تيم ها رو شده، اين تحليل كاملًا اش��تباهي است. همه تيم ها از 
هم ش��ناخت پيدا مي كنند، اما آيا مي توان براي هر بازي يك سيستم 
برگزيد؟ فكر مي كنيد بارسا يا رئال كه بردهاي پرتعدادي دارند در هر 
بازي يك سيستم خاص دارند؟ نه اينطور نيست. اتفاقاً آنها هم مي بازند 
و گاهي هم ممكن است بد ببازند، چون گاهي پيش مي آيد كه روز تيم 
يا بازيكن نباش��د، حتي به انتخاب هاي برانكو هم مي توان خيلي ايراد 
گرفت، مثلًا ما به درستي نمي دانيم چرا او يك بازيكن را نيمكت نشين 
مي كند، در حالي كه پيروزي قبل از هر چيز به سود خود برانكوست و 
نمي توان گفت او با لجبازي يكي از بهترين مهره هايش را نيمكت نشين 
مي كند. مثلًا مسلمان از نظر من بازيكني خلاق، خوب و وزنه سنگين 
است، اما بدون شك برانكو از ما بهتر مي داند كه او شرايط بازي دارد يا 
نه. شايد در يك مقطع خاص كنار گذاشتن او به نفع تيم و خودش باشد، 
اما متأسفانه احساسي برخورد مي كنيم و گاهي هم مقرضانه، شايد هم 
عده اي در اين شرايط به دنبال ماهي گيري از آب گل آلود بودند. با تمام 

اينها هجمه اي كه به راه افتاده منصفانه و منطقي نيست.

چراشفرتوانست،منصورياننتوانست!
چرا وينفرد شفر توانست در استقلال موفق باشد و عليرضا منصوريان 
نتوانست روزهاي خوبش روي نيمكت نفت تهران را تكرار كند؟! شايد 
مقايسه مشكلي نباشد و خيلي ها با پيش كشيدن رزومه پروپيمان مربي 
آلماني در فوتبال دنيا بگويند بديهي است كه چنين اتفاقي بيفتد، اما 
فارغ از تفاوتي كه در كارنامه و تجربه اين دو مربي وجود دارد، نوع نگاه 
و اولويت هاي اين دو مربي يكي از همان دلايلي است كه موفقيت يكي 
و ناكامي ديگري را رقم مي زند، مسئله اي كه مي تواند يك نقشه راه و 
كلاس درس براي مربيان جوان داخلي باشد. آنها بايد بنشينند و بررسي 
كنند كه چرا مربي  مانند شفر تنها پس از پنج ماه حضور در كشورمان 
توانس��ته تا اين اندازه در فوتبال ايران موفق باشد و منصوريان به رغم 

خريد بازيكنان گرانقيمت نتوانست موفقيتي به دست آورد.
 يكي از مهم ترين زمينه هاي موفقي��ت، جنس دغدغه هاي يك مربي 
است. مصاحبه هاي چند وقت اخير وينفرد شفر را دوباره بخوانيد. او در 
روزهايي كه صحبت از تمديد قراردادش با استقلال است نه صحبتي 
از پول مي كند و نه پاي مس��ائل مالي را براي ماندن پيش مي كشد كه 
البته اين مسائل در جاي خودش براي هر مربي  اي داراي اهميت است، 
اما مرور صحبت هاي ش��فر كه گلايه و دلخوري هم در خودش نهفته 
دارد، نشان مي دهد كه برخلاف خيلي از مربيان داخلي و البته خارجي، 

صفرهاي قرارداد جديدش برايش در اولويت نيست. 
وقتي از او درباره تمديد قرارداد با اس��تقلال سؤال مي كنند، تازه سفر 
دلش باز مي شود و مي گويد: »چند ماه است كه رزومه بازيكنان رده هاي 
پايه استقلال را خواسته ام، اما باشگاه در اين باره هنوز كاري نكرده است! 
همكارانم براي آناليز ب��ه اينترنت نياز دارند، اما نيس��ت. براي ماندنم 
اين ش��رايط بايد عوض ش��ود.« دغدغه هاي مربي آلماني براي ماندن 
نه پول، بلكه بررس��ي وضعيت تيم هاي پايه و فراه��م آوردن امكاناتي 
براي همكارانش آن هم براي تحليل و بررس��ي تيم هاي رقيب است، 

خواسته هايي كه نه براي خودش بلكه براي موفقيت باشگاه است. 
در س��ال هاي اخير چند مربي داخلي را ديده ايد ك��ه دغدغه هايي از 
جنس شفر داشته باشد؟ كدام مربي داخلي را به ياد داريد كه از اهميت 
ندادن باشگاه به تيم هاي پايه گلايه كند؟ تا بوده گلايه ها از مشكلات 
مالي بوده و اينكه چرا چك هايشان س��ر موقع پاس نمي شود! جنس 
دغدغه هاي خيلي از مربيان ايراني برخلاف مربي اي  مانند شفر، مالي 
است و همين تفاوت در اولويت هاست كه سبب مي شود مربي اي مانند 
شفر حتي به قله مربيگري در فوتبال جهان برسد و كمتر مربي ايراني را 
مي توانيد مثال بزنيد كه بتواند كارنامه پر و پيماني مانند مربي آلماني 
داشته باشد. با اين حال در موفقيت يك مربي عوامل زيادي نقش دارند 
و تنها نمي توان به صرف نوع نگاه، دغدغه ها و اولويت هايي كه مربيان 
براي خودشان در نظر مي گيرند، موفق بود. پس بيراه نيست اگر بگوييم 
اولويت ها و دغدغه هايي كه يك مربي وقتي روي نيمكت مي نش��يند، 

نقش زيادي در موفقيتش دارد. 
به همين خاطر بايد قدر مربياني مانند شفر در ايران را دانست و از آنها 
جهان بيني مربيگ��ري را آموخت. وقتي اين مرب��ي آلماني كه وظيفه 
هدايت تيم بزرگس��الان را برعه��ده دارد، اصرار ب��ر گرفتن اطلاعات 
تيم هاي پايه استقلال دارد و وقتي باشگاه او را چهار ماه سركار مي گذارد 
و او در رس��انه ها از اين وضعيت انتقاد مي كند، نش��ان از اهميت ويژه 
فوتبال پايه در فوتبال جهان دارد، اينكه رده هاي پايه به عنوان كارخانه 
بازيكن سازي و كشف استعدادها، پش��توانه آينده باشگاه را مي سازند. 
شفر مي خواهد با بررسي رزومه بازيكنان نوجوان، جوان و اميد استقلال 
بازيكناني را كه ش��ايد به دردش بخورند، گلچين كند و بسازد تا چرخ 
بازيكن سازي باشگاه سرعت بگيرد و هر فصل استقلال ميلياردها تومان 

براي خريد بازيكن هزينه نكند. 
 اما اينجا و در ايران وقت��ي اهميت چنين رده اي براي باش��گاهي مانند 
استقلال تعريف شده نباشد، همين مي ش��ود كه حرف مربي آلماني را 
پشت گوش مي اندازند و تا صداي اعتراض مربي آلماني رسانه اي نشده، 
خواس��ته اش را اجابت نمي كنند. البته عدم توجه به فوتب��ال پايه تنها 
مختص باشگاه استقلال نيست و چنين نوع نگاهي را مي توان در سطح 
باشگاه هاي مختلف و حتي فدراسيون فوتبال ديد. نمونه اين بي تفاوتي ها 

در فدراسيون فوتبال اين روزها جلوي چشمانمان است.
 تيم اميد كشورمان كه قرار است تنها پنج ماه ديگر در بازي هاي آسيايي 
جاكارتا به ميدان برود و پس از آن طلسم نرفتن به المپيك را بشكند، 
امروز نه تنها حتي يك جلس��ه تمريني هم برگزار نكرده، بلكه مربي آن 
نيز هنوز مشخص نيست. همين مي شود كه كش��وري مانند آلمان كه 
شفر از آن مي آيد با سرمايه گذاري گس��ترده در فوتبال پايه، براي تيم 
ملي بزرگسالش پشتوانه سازي مي كند تا ژرمن ها حرف اول را در جهان 
بزنند، آن سو اما در ايران براي فدراسيون فوتبال و باشگاه ها، استعداديابي 
و فوتبال پايه محلي از اعراب ندارد تا پس از بازنشس��تگي ملي پوش��ان 
مطرح مان در به در به دنبال جانشين براي آنها باشيم. اين فاصله از جنس 
دغدغه هاي آلماني ها و ما به فوتبال سرچشمه مي گيرد و سبب مي شود تا 

مربي اي مانند شفر موفق شود و مربي اي مانند منصوريان ناكام باشد.

تيممليبسكتبالباويلچربانوانايران
قهرمانآسياشد

تيم ملي بس��كتبال با ويلچر بانوان كه پيش از اين س��هميه بازي هاي 
پاراآسيايي را كسب كرده بود با كس��ب عنوان قهرماني به كار خود در 
مسابقات قهرماني آس��يا پايان داد. ديدار فينال مسابقات بسكتبال با 
ويلچر بانوان قهرماني آسيا و انتخابي بازي هاي پاراآسيايي امروز شنبه 
ميان دو تيم ايران و تايلند در بانكوك برگزار شد. در اين ديدار ملي پوشان 
كشورمان با نتيجه 43 بر 2۷ حريف ميزبان خود را شكست دادند. مهسا 
سعادت، فتانه پورآت، ندا فراستي، سميه كهزادپور، ناهيد كرمي، مهديه 
خاكباز، زهرا حبيبي، مهري باقرپور، س��حر حيدري، ليلا ملكي، رقيه 
اميري و ثريا نوري تركيب تيم ملي بسكتبال با ويلچر بانوان ايران را در 

رقابت هاي قهرماني آسيا و انتخابي پاراآسيايي تشكيل دادند. 
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  چـهـره ها 

88498432سرویس ورزشي

دنيا حيدري

كولاكوويچ در حالی برای تماشای بازی های نيمه نهايی و فينال ليگ 
برتر واليبال به تهران آمده كه  مرخصی های طولانی مدتش سبب 
شده  تا انتقادها نسبت به اينكه اين مربی با توجه به عدم حضور در 
ايران نمی تواند بازيكنان شايسته را انتخاب كند، بالا بگيرد. برخي از 
بازيكنان شاغل در ليگ مدعي هستند كه زحمات و تلاش هاي آنها 
ديده نمي شود و اين مسئله بي ارتباط با عدم حضور كولاكوويچ در 
ايران و نديدن رقابت هاي ليگ برتر نيس��ت. محمود افشاردوست، 

دبير فدراسيون واليبال در اين خصوص مي گويد: »كولا سال گذشته 
سرمربي تيم ملي بوده و بازيكنان باشگاهي را هم مي شناسد، ضمن 
اينكه در زمان مرخصي فيلم هاي مسابقات را به صورت كامل مي بيند 
و برگه هاي آناليز ديدارها را بررسي مي كند و با مربيان و بازيكنان در 
ارتباط است. به عنوان دبير فدراسيون اعلام مي كنم كه حتي يك 
بازيكن هم از سوي فدراسيون به سرمربي تيم ملي تحميل نمي شود 

و او با اختيار كامل بازيكنان را انتخاب مي كند.«

خادمموضوعكريميرامحرمانهگفتهبود
رضا لايق، دبير فدراسيون كشتي مي گويد: »از زمان شروع ماجراي 
عليرضا كريمي، رسول خادم طي چند جلسه حساسيت اين موضوع 
را به اطلاع مسئولان وزارت ورزش و كميته ملي المپيك رساند، بدون 
اينكه آنها را رسانه اي كند. او مسئولان را متوجه مناسبات سياسي 
حاكم بر كميته بين المللي المپيك كرد و حتي با وزارت امور خارجه و 

نهادهاي امنيتي هم جلسه داشت كه البته به سرانجام نرسيد.«

استعفايخادمشرايطمانرابههمريخت
محمد طلايي، مربي ارشد تيم ملي كش��تي آزاد كه بدون حضور 
خادم با اين تيم به مقام نايب قهرماني آسيا دست يافته، می گويد: 
»استعفاي خادم شرايط روحي تيم را به هم ريخت. با اين حال تلاش 
مي كنيم تا در جام جهاني امريكا بهترين نتيجه را به دست آوريم. 
اميدوارم كشتي به آرامش واقعي برس��د تا جوانان كشتي دوست 

انگيزه خود را از دست ندهند و همچنان تلاش كنند.«

فدراسيونبهكولاكوويچبازيكنتحميلنميكند

سعيد احمدیان

بوندسليگادرسرپلذهاب
مهدي مهدوي كيا همان طور كه وع��ده داده بود با برتن كردن پيراهن 
باشگاه هاي بزرگ بوندس ليگا بر تن زلزله زدگان  كرمانشاه قدم بزرگي 
براي تسكين دردهاي آنها برداشت. در اين راستا ديروز يك دوره رقابت 
فوتبال با حضور كودكان زلزله زده در كرمانش��اه با بر تن كردن پيراهن 
باش��گاه هايي همچون بايرن مونيخ، كلن، اش��توتگارت و هامبورگ با 
نظارت دقيق مهدي مهدوي كيا بين كودكان و نوجوانان زلزله زده سرپل 
ذهاب و كرمانشاه برگزار شد. مهدوي كيا در جريان اين تورنمنت خطاب 
به كودكان زلزله زده گفت: »آكادمي كيا نيز براي استعداديابي در اين 

منطقه برنامه هاي ويژه اي در نظر خواهد گرفت.«

محمد پنجعلي

كارشناس فوتبال

هرچهداريمازائمهداريم
رداي خادمي امام رضا)ع( بر تن قهرمانان وزنه برداري ايران

فريدون حسن
   منهاي فوتبال

شيوا نوروزي
   گزارش

خادماستعفايكتبيندادهاست
محمدرضا داورزني، معاون قهرماني وزارت ورزش گفت: »تا الان 
هيچ استعفاي كتبي اي از سوي رس��ول خادم دريافت نكرده ايم. 
خادم دو ماه پيش به عنوان رئيس فدراسيون كشتي انتخاب شد و 
براي بازي هاي آسيايي و المپيك برنامه هايش را ارائه كرد. از نظر 
وزارت ورزش او هنوز رئيس فدراسيون است و بايد به كارش ادامه 

دهد، ضمن اينكه ما هيچ جايگزيني براي او معرفي نكرده ايم.«

محسن رحيمی | ميزان

حرفمرديكياست،تنهاتمرينميكنم
كيانوش رستمي چهره پرحاشيه و جنجالي وزنه برداري است. قهرمان المپيك 2016 ريو با 
اينكه بعد از المپيك با آمادگي و موفقيت فاصله زيادي پيدا كرده، اما هنوز حاضر نيست در 
اردوي تيم ملي و زير نظر مربيان كار كند. در اين ميان حتي تغييرات چند باره كادر فني 
تيم ملي هم نتوانسته رستمي را براي حضور در اردوها قانع كند. او مي گويد: »حرف مرد 
يكي است« و اين يعني اينكه همچنان مي خواهد به تمرينات انفرادي خود ادامه دهد. 
قهرمان وزنه برداري المپيك در آخرين اظهارنظرهاي خود عنوان مي كند: 
»همانطور كه براي المپيك تنها تمرين كردم باز هم اين كار را ادامه مي دهم، 
چون از آن نتيجه اي عالي گرفتم. خوب نيست كه هر روز يك جور حرف 
بزنم و بالا و پايين كنم. ارزشمند اين است كه حرف مرد يكي باشد.« وي 
در خصوص تمريناتش در برف هم مي افزايد: » بدنم عادت مي كند و 
باعث مي شود كه حتي در برف هم مشكلي برايم به وجود نيايد. بعد 
از المپيك حاشيه ها باعث شد تا از تمرينات دور شوم، آسيب ديده 
بودم و همين باعث شد تا در مسابقات جهاني نتوانم آن گونه كه 
بايد نتيجه بگيرم، اما حالا شرايط فرق كرده، مي خواهم از اين به 
بعد از روند تمريناتم فيلم بگيرم و در اختيار مردم بگذارم تا همه 

ببينند كه تنهايي هم مي توانم دوباره موفق شوم.«

كاشدرNBAبيشترتلاشميكردم
حامد حدادي بدون هيچ ش��كي تأثيرگذارترين بازيكن بسكتبال ايران است، بهترين 
بازيكن آسياست و بسياري از تيم هاي حال حاضر بسكتبال در قاره كهن آرزوي داشتن 
او را دارند. ملي پوش ارزشمند بسكتبال ايران با اشاره به اينكه از بچگي علاقه خاصي به 
فوتبال داشته، مي گويد: »وقتي در اهواز متولد مي شوي و همه عاشق فوتبال هستند، 

طبيعي است كه به سمت فوتبال بروي. من هم از اين قاعده مستنثي نبودم. 
بيشتر گلر بودم، اما عشق گلزني داشتم تا اينكه معلم مدرسه نامم را در تيم 
بسكتبال نوشت، حتي نمي دانستم بسكتبال چيست و در ليست عنوان 
پستم را نوشتم دروازه بان!« حدادي با اشاره به مسير سخت و پرافت و خيزي 
كه براي موفقيت در بسكتبال طي كرده از حضور در رقابت هاي NBA به 
عنوان بزرگ ترين اتفاق دوران بازيگري  اش ياد مي كند: »روزي كه با پيشنهاد 
سه ساله ممفيس روبه رو شدم، باور نمي كردم، فكر مي كردم خواب مي بينم، 
اصلًا باورم نمي شد كه مقابل بزرگان بسكتبال جهان بازي مي كنم. الان كه 

فكرش را مي كنم مي گويم اي كاش بيش��تر تلاش مي كردم.« وي با اشاره به 
شكست تلخ فينال بازي هاي آسيايي اينچئون عنوان می كند: »براي بازي هاي 
آسيايي 2018 بايد برنامه  ريزي كنيم. يك بار سوم و يك بار دوم، حالا نوبت 

قهرماني است، بايد تلاش كنيم  تا  اتفاق بازي هاي  آسيايي تكرار نشود.«


